
 

 

 
 

EM2019/154 

26.09.2019 

Sofia Geisler 

 

 

Forslag til: Inatsisartutlov nr. xx af xx. Xxx 2019 om kollegier 

(Naalakkersuisoq for Uddannelse, Kultur, Kirke og Udenrigsanliggender) 

 

Inuit Ataqatigiit indgik i koalitionen i 2017, da det daværende Naalakkersuisut gik igang med 

uddannelsesstøtte- og kollegiereformen. Oplægget står vi med i dag. Vi vil gerne rose 

Departementet for Uddannelse, Kultur & Kirke for dets arbejde efter ånden i det arbejde, der 

blev igangsat i 2017, heriblandt at indarbejde de tilbagemeldinger, som høringerne har ført med 

sig.  

 

Uddannelsesstøtte- og kollegieområdet har været et af de områder, hvor der i mange år har 

været brug for en opdatering af lovgrundlaget, så det svarer til nutidens behov og krav. Det er 

rigtig vigtigt, at de tilgængelige kollegiepladser bliver udnyttet optimalt. For det har vi brug for. 

Samtidig har vi brug for flere kollegier, men vi skal helt frem til  starten af 2024 før vi kan være 

sikker på at se størsteparten af de forventede omkring 1000 kollegieboliger opført. Samtidig ser 

vi frem til at flere går igang, samt kan vi se at andelen af befolkningen med et 

kompetencegivende uddannelse er stigende gennem de sidste 15 år, så vi kommer så tæt på 

som muligt på målet om et selvforsørgende arbejdsmarked.  

 

Der er en balance, som vi alle skal være med til at arbejde for, er til stede. 

 

En differentieret betaling for husleje og forbrug er en del af Naalakkersuisuts forelæggende 

forslag. Naalakkersuisut har ikke sat dato for hvornår § 15, § 16 og § 18, der vedrørerer blandt 

andet en indtægtsreguleret husleje og forbrug, træder i kraft. Med henblik på at undgå unødig 

usikkerhed blandt nuværende og kommende studerende, samt for at kvalificere 

beslutningsgrundlaget for Inatsisartut, vil vi gerne høre hvornår Naalakkersuisut forventer, at 

de nævnte paragrafer træder i kraft. Inuit Ataqatigiit finder den manglende kvalificering af 

beslutningsgrundlaget for Inatsisartut uhensigtsmæssigt, idet det kan have alvorlige 

økonomiske konsekvenser for nuværende og kommende uddannelsessøgende. Spørgsmålet 

bliver så hvorvidt Inatsisartut gerne vil give Naalakkersuisut en så stor fuldmagt til selv at 

udforme økonomiske konsekvenser for kommende uddannelsessøgende. 
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Kollegieparken består af meget gamle og meget ny kollegier. Det lægger meget os på sinde, at 

de studerende, der bor og kommer til at bo i kollegier af ældre dato, ikke kommer til at betale 

en uhensigtsmæssigt meget stort forbrug alene fordi de ikke kan finde en bolig af nyere dato.  

 

Vi ved også, at der er kollegier, der ikke har individuelle målere på vand og varme, og derfor vil 

det ikke være retfærdigt, at den ene betaler for et forbrug som andre har forbrugt.  

 

Der foreligger derfor et arbejde der skal sikre et så veldokumenteret grundlag som muligt i 

forhold til prissætningen af kollegieboligen i fremtiden. 

 

I forbindelse med uddannelsesstarten dette efterår erfarer vi flere tilfælde, hvor skimmelsvamp 

har været et problem for flere studerende, der efterfølgende har været nødt til at flytte til andet 

sted. Det er ikke blot her og nu, at disse situationer er opstået, men også på et tidligere 

tidspunkt. Når vi snakker om kollegier vil det være nærliggende at spørge Naalakkersuisut, om 

de har overblik over omfanget af skimmelsvampproblemer i kollegiemassen, og hvilke initiativer, 

den har igangsat for at minimere problemets omfang. Alt andet lige må det have betydning for 

antallet af beboelige kollegier, og det har i sidste ende naturligvis også betydning for 

uddannelsessøgendes sundhed. 

 

Den rigtige prissætning af en kollegiebolig vil efter vores bedste overbevisning mindst 

forudsætte, at vi har et overblik over tilstanden af kollegiemassen.  

 

Vi vil opfordre til, at der bliver sat fokus på hvorfor det er nødvendigt både at have en kommunalt 

ejet og et Selvstyre ejet kollegiemasse. Hvad forhindrer, at der er én enhed til at administrere 

kollegier uanset den studerendes uddannelsesretning?  

 

Det undrer, at vi endnu ikke har fundet et system, der sikrer, at også studerende, der er på 

praktikløn, bliver automatisk fratrukket husleje. Er det et spørgsmål om en teknisk løsning burde 

være lige til højrebenet at finde en løsning, der sikrer, at vi undgår huslejerestancer blandt de 

studerende.  

 

Når dette er sagt, ser vi frem til at følge det videre arbejde med uddannelsesstøtte- og 

kollegiereformen. Med disse ord indstiller vi punktet til viderebehandling i det rette udvalg.   

 

 


